
POROČILO O DELU SLOVENSKEGA GEOLOŠKEGA DRUŠTVA 

Člani Slovenskega geološkega društva so se zbrali 17. oktobra 1956 
v matematični predavalnici univerze v Ljubljani k 5. rednemu občnemu 
zboru. Program je bil tokrat razširjen preko meja običajnih občnih zbo- 
rov s šestimi strokovnimi predavanji in z ekskurzijo na Slavnik ter je 
prireditev imela značaj prvega zborovanja slovenskih geologov. Priso- 
stvovali so mu tudi zastopniki drugih geoloških ter sorodnih društev in 
ustanov. V imenu pripravljalnega odbora je zborovanje pričel dr. Anton 
Ramovš in posebej pozdravil predstojnika paleontološkega inštituta du- 
najske univerze profesorja dr. Othmarja Ktihna, zastopnico hrvaškega 
geološkega društva in predstojnico geološkega inštituta zagrebške uni- 
verze docentko dr. Vando Kochansky-Devide ter zastopnika jamskega 
društva Slovenije asistenta Ivana Gamsa. V nadaljevanju pozdravnega 
govora je dr. Ramovš obrazložil namen zborovanja. Po prvem kongresu 
jugoslovanskih geologov na Bledu se je čutila potreba, da bi se slovenski 
geologi sestali vsako leto, se seznanili z delom in izsledki na raznih pod- 
ročjih geologije ter sorodnih strok in skupno razpravljali o nalogah v 
naslednjem letu, kar bo pripomoglo k nadaljnjemu razvoju geološke 
znanosti pri nas. 

Po pozdravnem govoru so sledila predavanja, katerih vsebino ob- 
javljamo v tej številki »Geologije« na straneh 157 do 196. Naslednji dan, 
t. j. 18. oktobra, je bila ekskurzija na Slavnik, ki jo je vodil geolog Mario 
Pleničar, šef oddelka za regionalno kartiranje na Geološkem zavodu. 

Vpogled v ostalo delo društva nam pa dajo poročila odbornikov na 
občnem zboru, ki jih tukaj objavljamo v nekoliko skrajšani obliki. 

Poročilo predsednika in tajnika 

predsednik Dušan Kuščer, tajnik Valerija Žerjav 

Zadnji redni občni zbor našega društva je bil dne 22. marca 1955. 
Po težki izgubi predsednika tov. Germovška, ki je bil na tem občnem 
zboru izvoljen, je bil sklican izredni občni zbor dne 24. novembra 1955, 
ki je volil le novega predsednika in enega novega člana odbora. Sedanji 
odbor je torej le z majhno spremembo vodil delo društva poldrugo leto. 
Ker odbor na izrednem občnem zboru ni podal nobenih poročil o svojem 
delu, jih bo podal sedaj za vso dobo. 

Število članov se je od zadnjega rednega občnega zbora povečalo 
za 23 in šteje sedaj 81. 
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Pri delu odbora so se pokazale težave, ker so člani odbora posebno 
v poletni sezoni povečini zaposleni na terenu in zato včasih ni bilo 
mogoče sklicati sklepčne seje, ko bi bilo to potrebno. V nekaterih primerih 
smo si pomagali tako, da smo se s posameznimi odborniki pogovorili 
o tekočih problemih in jih vprašali za njihovo mnenje. Le tako smo 
dosegli veljavnost za nekatere važnejše sklepe. 

Društvo je imelo v zadnjem poslovnem letu dva redna odseka: 

1. šolski odsek in 
2. študentovski odsek, 

poleg tega še dva začasna odseka: 
3. komisijo za geološko karto in 
4. bibliografsko komisijo. 

Zastopniki posameznih odsekov bodo poročali o delu posebej, razen 
zastopnika bibliografske komisije, ki jo je vodil pokojni predsednik Gei- 
movšek. Delo v tej komisiji je bilo težavno, ker je večina članov z rednim 
delom tako zaposlena, da niso mogli posvetiti dovolj časa zbiranju biblio- 
grafskih podatkov. Po smrti predsednika Germovška je delo popolnoma 
zastalo in je bil odbor mnenja, naj prevzame bibliografsko delo kakšna 
ustanova s stalnimi dohodki, najbolje Slovenska akademija znanosti in 
umetnosti. 

Zveze z ostalimi društvi. Odbor se je trudil, da bi obdržal stik 
z bratskimi geološkimi društvi v Jugoslaviji. Po pravilih zveze geoloških 
društev mora za to poskrbeti Izvršni odbor zveze. Ta odbor tvorijo trije 
člani onega geološkega društva, ki je prevzelo nalogo, da organizira 
naslednji geološki kongres, in kot veste, je bil na zadnjem geološkem 
kongresu na Bledu sprejet sklep, da naj to stori Geološko društvo BiH. 

Društvo je sopodpisalo spomenico Izvršnemu svetu FLRJ zaradi 
uredbe o izdajanju topografskih kart. ki močno omejuje pravice posa- 
meznih ustanov in podjetij pri uporabi topografskih kart in s tem 1udi 
ovira večino geološkega delovanja. 

Poročilo referenta za predavanja 

referent dr. Anton Ramovš 

Strokovna predavanja in popularizacija geologije so bile poglavitne 
naloge društva, ki je priredilo naslednja predavanja: 

Geolog Anton Grimšičar v oktobru 1955: Dva primera plitvih plazov 
v preperini. 

Asistent Alojz Šercelj v januarju 1956: Boj človeka s severnim 
morjem. 

Dr. George Moore v marcu 1956: Aragonitne tvorbe kot indikatorji 
paleotemperatur. 

Docent Dušan Kuščer: Nekaj vprašanj kraške geologije Črne gore. 
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Docent Ciril Šlebinger v maju 1956: Z geološke ekskurzije po Nor- 
veški. 

Prof. dr. ing. Lujo Suklje v juniju 1956: Geološke dispozicije za na- 
stanek plazov. 

Razen teh predavanj sta bila dva diskusijska večera, in sicer o geo- 
loški karti v decembru 1956 in o risanju blokdiagramov v januarju 1956. 

Da bi čimbolj približali geologijo preprostim ljudem, smo priredili 
tudi ciklus poljudnih predavanj v ljubljanskem radiu. Predavali so: 
asistent A. Ramovš o nekdanjih vulkanih na Slovenskem, dr. ing. Jože 
Duhovnik o temi, kako nastane ruda, docent Dušan Kuščer o ledenikih 
v zadnji ledeni dobi pri nas, v drugem predavanju pa o nastanku gorovij, 
geolog Anton Nosan o slatinskih in toplih vrelcih v Sloveniji in asistentka 
Valerija Žerjav o temi, kaj je kristal. Asistent A. Ramovš je imel še po- 
ljudno predavanje v Kropi o nastanku in razvoju Jelovice. 

Društvo je nadalje pripravilo zborovanje slovenskih geologov, na 
katerem so imeli člani pet predavanj. 

Poročilo blagajnika za poslovno leto 1955/56 

referent Lija Rijavec 

Prejemki: 

Saldo poslovnega leta 1954/55   15.382 din 
Članarina v letu 1955/56   7.400 din 
Subvencija Sveta za kulturo in prosveto za 1. 1955 30.000 din 
Subvencija Sveta za kulturo in prosveto za 1. 1956 30.000 din 

Skupaj . . . 82.782 din 

Izdatki: 

Oglasi, pošta, razno 15.914 din 

Saldo . . . 66.868 din 

Poročilo šolskega odseka 

referent Dušan Kuščer 

Glavno delo šolskega odseka geološkega društva v minulem letu je 
bila borba za pouk geologije v srednji šoli. Na pobudo Slovenskega geo- 
loškega društva je Svet za prosveto in kulturo LRS sprejel sklep, naj 
se poučuje geologija v okviru predmeta prirodopis v 7. razredu gimnazije 
2 uri tedensko. Nadalje je šolski odsek navezal stike z aktivom profe- 
sorjev prirodopisa na srednjih šolah in se obvezal, da bo na posebnih 
sestankih s profesorji dajal podatke za šolske ekskurzije, ker profesorji 
srednjih šol nimajo dostopa do vse strokovne literature, ki je za to 
potrebna. 
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Poročilo zastopnika študentskega odseka 

referent Franci Cimerman 

Študentska sekcija je priredila dve predavanji: na prvem sta dva 
študenta poročala o svojih počitniških praksah v Lendavi, na drugem pa 
je Stanko Buser predaval za ostale fakultete o geologiji naših Alp. 
V prirejanju ekskurzij je bil odsek bolj aktiven kot prejšnja leta. 
Vsega je bilo sedem ekskurzij, od tega ena sedemdnevna v zgornjo soško 
dolino, ki jo je finančno omogočil Geološki zavod. Združena z geološko 
ekskurzijo sta bila tudi dva tečaja iz krokiranja pod vodstvom docenta 
Kuščerja. 

Kot novo obliko našega dela smo na pobudo pokojnega predsednika 
C. Germovška skušali uvesti diskusijske večere na ta način, da so štu- 
denti oddajali pismena vprašanja (lahko anonimno), na katera so potem 
odgovarjali člani društva. Žal je bilo med študenti za to vrsto dela raz- 
meroma malo zanimanja. Oddali so samo štiri vprašanja: 1. Kako so prvi 
geologi določali relativno absolutno starost kamenin? 2. Kakšne so mož- 
nosti nastopanja nafte na Krškem polju? 3. Ali lahko služi elektronski 
mikroskop tudi v petrografiji? 4. Uporaba aerofotografije v geologiji. 
Nanje so odgovarjali asistent Rajko Pavlovec, docent Dušan Kuščar in 
geolog Mario Pleničar. 

Za lanske in letošnje počitnice je geološko društvo oskrbelo študen- 
tom potrebno število praktikantskih mest pri raznih podjetjih v Sloveniji. 

Poročilo o delu komisije za geološko karto Slovenije 

referent Mario Pleničar 

Delo komisije je vodil do svoje smrti Cveto Germovšek, kasneje pa 
referent. Njena glavna naloga je bila sestaviti predlog za legendo in 
obliko za enotno geološko karto in za tolmač k tej karti. 

Komisija je dala naslednje predloge: 

1. Barvna legenda naj bi obenem prikazovala petrografsko in strati- 
grafsko sliko terena. Pri tem bi si pomagali zlasti z raznobarvnimi šrafu- 
rami. Kot poskus je izdelal pokojni Germovšek tako geološko karto k svoji 
razpravi, ki je tiskana v 3. knjigi »Geologije«. Že sedaj pa se je pokazalo, 
da je tisk take karte izredno drag. 

2. Kompleksnost geološke karte naj bi se prikazala predvsem v tol- 
maču. Format naj bi bil žepni. Poleg običajnih podatkov naj bi tolmač 
vseboval še posebna poglavja iz hidrologije, speleologi je, paleogeografije 
ter iz rudarske in inženirske geologije. 

Preden bi karta šla v tisk, naj bi jo posebna komisija preverila na 
terenu in nato odobrila. 

Po poročilih je sledila obširna diskusija, nato pa razrešnica staremu 
odboru in volitve novega odbora. 
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V volilno komisijo sta bila izbrana ing. M. Breznik in K. Grad. Občni 
zbor je izvolil za novega predsednika dr. A. Ramovša, v novi odbor pa 
naslednje člane: F. Drobne, K. Grad, A. Grimšičar, D. Kuščer, T. Ocepek, 
R. Pavlovec, L. Šercelj, H. Us in L. Žlebnik. Študentje so izvolili za svo- 
jega zastopnika V. Ferjančiča. V nadzorni odbor sta bila izvoljena ing. 
M. Breznik in Š. Kolenko, za častno razsodišče pa dr. I. Rakovec in 
C. Šlebinger. Novi člani plenuma so postali dr. ing. J. Duhovnik, ing. 
D. Jelenc in D. Kuščer, medtem ko sta bila za nadzorni odbor Zveze 
geoloških društev izbrana dr. ing. J. Duhovnik in ing. D. Jelenc. 

Med slučajnostmi je povedal ing. I. Štrucl iz Mežice, da potrebuje 
tamkajšnji rudnik geologa in želel je zvedeti, kdo bi mogel priti čimprej 
na to mesto. Ker trenutno ni nobenega kandidata, bo društvo obvestilo 
o tem absolvente geologije. V zvezi s tem predlaga doc. D. Kuščer, naj bi 
napravilo Slovensko geološko društvo pregled razpoložljivih mest za na- 
stavitev geologov. Doc. C. Šlebinger pripominja, naj bi mladi geologi 
dobili najprej nekaj prakse pod vodstvom starejših geologov in naj bi 
šele nato odšli na samostojna službena mesta. Čeprav bi bilo to zelo 
koristno, se je v diskusiji pokazalo, da bi bila taka praksa združena s pre- 
cejšnjimi težavami. 

Nadalje je bilo govora o tem, kako dobiti več kreditov za geološko 
kartiranje, tako da ne bi bilo omejeno samo na manjša območja v zvezi 
z rudarskimi in inženirsko-geološkimi raziskavami. 

Končno je bila izražena še želja, naj bi bilo Slovensko geološko dru- 
štvo posrednik med zunanjimi geologi in geološkimi institucijami za stro- 
kovno literaturo, do katere geologi v operativi sicer ne morejo priti. 

Predsednik je nato zaključil V. občni zbor in se zahvalil za udeležbo 
in sodelovanje. 

Sprejel uredniški odbor dne 15. maja 1956. 
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